
Protokół Nr XXVII/12

XXVII zwyczajnej sesji Rady Gminy Lich n ow y  

odbytej dnia 30 sierpnia 2012.

Obrady XXVII zwyczajnej sesji otworzył Przewodniczący Rad>/ Gminy Lichnowy Zbigniew 
Rybicki. W posiedzeniu uczestniczyli Radni obecni wg listy obecności stanowiącej załącznik Nr 1 do 
niniejszego protokołu, Sołtysi zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik nr 2 do niniejszego 
protokołu oraz Goście zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik nr 3  do niniejszego protokołu.

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad.

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

3. Przedstawienie porządku obrad.

4. Przyjęcie porządku obrad.

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy.

7. Informacja Wójta Gminy Lichnowy z pracy z między sesjami.

8. Interpelacje i zapytania radnych.

9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

10. Ocena funkcjonowania lokalnego transportu zbiorowego na terenie gminy w 201 lr. oraz 
zaspokajanie potrzeb w 2012r.

11. Informacja o stopniu wykorzystania obiektów, terenów rekreacyjnych i urządzeń sportowych 

na terenie gminy w 2012r.

12. Ocena przygotowania szkół do nowego roku szkolnego 2012/2013 -  referuje Przewodnicząca 
Komisji Społeczno Socjalnej, Zofia Mazurkiewicz.

13. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie diet i zwrotu kosztów podróży dla osób 
wchodzących w skład rady Gminy Lichnowy oraz Sołtysów.



14. podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w 2 0  12r. przez Gminę Lichnowy 
dla Powiatu Malborskiego.

15. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w ro k u  budżetowym 2013-2014 
przez Gminę Lichnowy dla Powiatu Tczewskiego.

16. podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2012r.

17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wie loletniej prognozy finansowej 
na lata 2012-2026.

18. Wolne wnioski.

19. Zamknięcie posiedzenia.

Ad. 2 Stwierdzenie prawomocności obrad.

Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy stwierdził, iż na 15 radnych obecnych jest 10, więc Rada jest 
władna do podejmowania uchwał.

Ad. 3. Przedstawienie porządku obrad.

Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy zapytał czy do zaproponowanego porządku obrad są uwagi.

Uwag do porządku obrad nie wniesiono.

Ad. 4. Przyjęcie porządku obrad.

Radni w głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie proponowany porządek obrad.

Ad. 5. Następnie Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy zarządził głosowanie nad przyjęciem 
protokołu z poprzedniej sesji.



Radni w głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie, bez uwag protokół z poprzedn ie j sesji.

Ad. 6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy.

p. Z. Rybicki: Szanowni Państwo zapewne każdy z państwa otrzymał zaroszenia na obchody dnia 1 
września, bardzo proszę o uczestnictwo. Wpłynęło również na moje ręce pismo od OSP Lichnowy w 
sprawie ekwiwalentów, wydaje mi się, że przedyskutujemy tę sprawę p rzy  budowie nowego budżetu 
na nowy rok. Witam zaproszonych gości, jest dzisiaj z nami Pan Starosta Powiatu Tczewskiego, Pan 
Józef Puczyński oraz Kierownik Posterunku Policji w Lichnowach, Pan Leszek Topór. Chciałbym 
udzielić w  pierwszej kolejności głosu Panu Staroście.

p. J. Puczyński: witam się z Państwem bardzo serdecznie, dziękuje za zaproszenie Panu 
Przewodniczącemu i Panu Wójtowi. Dziękuje i od razu przepraszam za to, że powiem Państwu 
najistotniejsze rzeczy i muszę uciekać, ponieważ już wspomniano za dwa dni odbędą się obchody dnia 
1 września, a ten dzień jak wiemy jest bardzo szczególny, a w tym roku będzie jeszcze bardziej 
wyjątkowy przez wizytę pana Prezydenta RP. Wiadomo, że interesuje w as sprawa mostu, stan jego 
jest katastrofalny, ale wy o tym doskonale wiecie. Remontowany był kilkakrotnie i jak wiemy było to 
marne. Most zamknięty będzie jeszcze przez 5 lat. Byłem na spotkaniu u Pana Nowaka 13 sierpnia. 
Spotkanie się odbyło z udziałem Wiceministra zdrowia i zespołem Ministra. Już na samym początku 
dano nam do zrozumienia, że nie wchodzi w grę przejęcie mostu przez rząd. Także to zostało 
wykluczone. My przedstawiliśmy trzy koncepcje. Powiedzieliśmy, że jeśli nic zrobimy to godzimy się 
na to ze za parę lat ten most zwyczajnie przestanie istnieć. Nie dość, że jest zabytkiem, jest przepiękny 
to jeszcze jest bardzo potrzebny. Pierwsza koncepcja to koszt ok. 130 min zł, pełne odnowienie, 
zmodernizowanie, remont całego mostu, rekonstrukcja do jego pierwotnego kształtu. Druga wersja to 
koszt ok. 10 min zł, samochody do 3.5 tony oraz przejście, ale co roku ekspertyza za 1 min zł. Trzecia 
wersja 2 min złotych i tu tylko przejście dla pieszych. Ludzie po tym moście chodzą jak wiemy, bo 
ruch jest zakazany. Minister po wysłuchaniu naszych propozycji natychmiast powiedział, że 
absolutnie nie zgadza się na żadne pośrednie rozwiązania i trzeba w końcu się tym mostem zająć, 
zrobić cos raz i porządnie. Dostaliśmy 1,5 min złotych na sporządzenie dokumentacji, jej wykonanie 
kosztować będzie 2.5 min złotych. Tworzenie jej będzie trwało 1,5 roku. Moim założeniem i Pana 
Ministra jest, żeby w 2014 roku rozpocząć remont, który będzie trwał ok. 3 lata. Koszt całej tej 
inwestycji jest szacowany na ok. 135 min zł. Do tego czasu nie będzie żadnego oficjalnego przejścia 
nawet dla pieszych, bo tam są robione wieżyczki i to jest plac budowy. 650 tys. zł wyniesie remont 
jednej wieżyczki. Ok. 0,5 min złotych da na remont kolejnej Pan Minister, jedną sfinansuje Prezydent 
Tczewa. Szkoda, że nie ma tu dzisiaj z nami Pana Starosty Malborskiego, bo bym mu wytknął przy 
was wszystkich, że nikt poza wami nie interesuje się pomocą dla tego mostu. Powiat Malborski gdyby 
się włączył to by nam to ułatwiło zadanie, bo my będziemy musieli stworzyć fuzje finansową. 
Dziękuję wam serdecznie za pomoc, wiem, że to są może małe pieniądze, ale liczy się symbol, gest, 
chęć pomocy. 12,5 % kwoty całej inwestycji będziemy musieli uzyskać sami, to jest ok 10 min 
złotych. Te 130 min zł to jest kwota szacunkowa, miejmy nadzieję, że ta kwota się pomniejszy. 
Obiecał minister, że będzie namawiał, aby to przejął na siebie Marszałek Województwa. Nie ma w tej 
chwili dla nas ważniejszego tematu. Ważne jest, że minister jest za tym, aby zrobić to raz a porządnie. 
Podziękowałem Ministrowi za te dobre słowa, ale powiedziałem mu szczerze, że chciałbym, te 
deklaracje mieć na piśmie. Obiecano mi, że zostanie przygotowane takie porozumienie. My tego



tematu n ie odpuścimy. Myślę, że to jest dla was interesująca informacja. Musicie uzbroić się w 
cierpliwość, bo przez 5 lat most będzie zamknięty. Tam jest plac budow y. Cały czas remontujemy. 
Ten most jest rozkradany z desek i z elementów metalowych. Co jest zab rane  uzupełniamy. Niestety 
nawet ruch pieszy na moście nie może być udostępniony, oto przykład, idzie mężczyzna z psem na 
spacer i został ze smyczą w ręku, bo pies spadł do Wisły i problem , bo trzeba było tego psa 
wyciągnąć. Drugi przykład, jak już wspomniałem trwają tam remonty i z o s ta ł zrzucony do rzeki toi toi 
prze chuliganów. Tam są niektóre takie miejsca, że naprawdę jest t o  przerażające. Jak tego nie 
zrobimy tam już grozi tylko katastrofa. Nasz budżet to 100 min na cały rok, z tych pieniędzy 
wszystkie jednostki muszę utrzymać. W związku z tym zaczęliśmy taką a k c ję  kampanijną, piszemy do 
wszystkim robimy wszystko, aby było o tym moście głośno. Kandydat na posła, teraz minister 
obiecał, że jak zostanie posłem zajmie się tym mostem. Minister m ów ił, że ja nam ten most. My 
mówimy także pamiętamy, co Pan przy tym moście obiecał. Także te raz  czekamy na porozumienie, 
które będzie dla nas znakiem ze ten most faktycznie zostanie zrobiony. Nie jest tak ze nic się nie 
dzieje, dzieje się dużo.

p. B. Graban: jest monitoring czy nie można tych osób wyeliminować?

p. J. Puczyński: te osoby zakładają czapki na głowy. Tam są różne osoby. Tam przechodzi po tysiąc 
osób dziennie.

p. B. Graban: co do Starosty Powiatu Malborskiego zgadzam się. Starosta Malborski powiedział, że 
ten most go nie interesuje.

p. J. Puczyński: jak będzie ta fuzja to będziemy szukać, wtedy Malbork nie będzie mógł nam 
odmówić. Jak będzie już porozumienie to wtedy będziemy działać. Ja do końca kadencji nie
odpuszczę.

p. Z. Rybicki: wieżyczki będę odnowione odbudowane, a co z bramami?

p. J. Puczyński: w projekcie brama będzie umieszczona, ale nie wiem czy damy radę finansowo, 
wieżyczek będzie 6. Prezydent na obchody 1 września przyjeżdża przez zbieg okoliczności. Byliśmy 
na spotkaniu w pałacu prezydenckim, mieliśmy przy sobie siatkę z Pelplina. Pan Prezydent podszedł 
do nas i powiedział, że jego mama pochodzi z Rożentala. Zaprosiliśmy go na podróż sentymentalną. 
Tak naprawdę nie liczyliśmy na jego odwiedziny, wiadomo jak jest zajęty, ale przyjechał ze swoja 
matka w ubiegłym roku, odwiedzili Rożental, Katedrę oraz cmentarz w Wielkim Garcu. Przy tej 
okazji wręczyliśmy my zaproszenie na obchody 1 września. Powiedział, że w tym roku nie da rady, bo 
miał już coś zaplanowane na ten dzień, ale obiecał, że w roku 2012 będzie uczestniczył w tych 
obchodach. Wizyta Prezydenta jest wielkim wydarzeniem. Prezydent jest bardzo dobrym i miłym 
człowiekiem. Jutro przyjeżdża BOR. Państwo macie zaproszenia do strefy zero. Prawdopodobnie te 
obchody będą niesamowite. Minister Kozieł, Minister Sławomir Rybicki. Trzeba przyjąć godnie



prezydenta, żeby nas dobrze wspominał. Pewnie nie szybko nadarzy się taka okazja, aby móc go 
gościć u nas w Tczewie. Także można powiedzieć, że ta kadencja jest szczęśliwa. Wizyta prezydenta, 
most prawdopodobnie będzie zrobiony.

p. S. Osińska: może jakieś otwarcie promu albo most pontonowy, nie myśleliście o tym?

p. J. Puczyński: tam gdzie jest odcinek drogi wojewódzkiej to województwo ma obowiązek, ale nie 
uwzględniamy teraz. To jest za duży koszt. Była obniżona bramka. Był napór, że pogotowie nie może 
przejeżdżać, i to tak zniszczyło. To ma 160 lat, to jest perełka i trzeba o nią dbać.

p. Wójt: chciałem podziękować panu staroście za to zaangażowanie. To, co mówił jest prawda. Już na 
samym początku kadencji naciskał na remont tego mostu, wszędzie o ten most zabiegają. Temat mostu 
jest zawsze poruszany. Ja również będę zabiegał o to, aby inne samorządy się dołożyły. My jakoś 
mieszkańcy tracimy na tym, że ten most jest zamknięty. Idźmy do przodu.

p. J. Puczyński: ja jestem z wykształcenia rolnikiem, ja byłem 14 lat naczelnikiem gminy. W 
Morzeszczynie, w Pelplinie i w gniewie. Cieszę się niezwykle ze rządzę w powiecie o charakterze 
rolniczym. Rolnicy mają wsparcie u mnie.

p. T. Korzeniowski: odpowiedni człowiek na odpowiednim miejscu.

p. J. Maciuński: chciałbym podziękować szczególnie panu staroście, ja jestem z Lisewa mamy niby 
rzut beretem do Tczewa a teraz tak daleko. Chciałbym podziękować, chciałbym, aby ten most był 
odnowiony, chciałbym jeszcze moc przejechać tym mostem

p. J. Puczyński: ja chciałbym, aby w tej kadencji rozpoczął się remont. Panorama z waszej strony jest 
przepiękna.

p. Z. Rybicki: dziękujemy Panu Staroście za przybycie, jest też z nami Kierownik Posterunku Policji 
w Lichnowach. Proszę o zabranie głosu. Czy są pytania?

p. J. Maciuński: są takie wnioski, jak wygląda sprawa za niewykoszenia za nieposiadanie 
śmietników, czy ktoś został ukarany?



p. L. Topór: jeżeli chodzi o śmietniki to na bieżąco są przesyłane nam informacje. Ludzie jak już 
widzą, że tym tematem zajmuje się policja to te umowy zawierają. My często nie musimy karać 
tylko pouczamy dajemy termin do zawarcia umowy i te umowy są zawierane. Nie mogę sobie 
skojarzyć pisma odnośnie okoszeń.

p. J. Maciuński: co z tymi opornymi, którzy nadal nie posiadają umów na wywóz nieczystości? 
Coraz więcej ludzi rezygnuje ze śmietników', zrywają umowy. Nie ma segregacji, ludzie wyrzucają 
wszystko w te zbiorcze. Na samej Braterskiej chyba z 10 gospodarstw nie ma śmietników.

p. L. Topór: karane są te osoby mandatami i kierowane są sprawy do sadu. Jeżeli pan jest 
zainteresowany to zapraszam do posterunku, uzgodnimy, kto zawarł już umowy a kto nadal ich 
nie ma.

p. J. Maciuński: jest bezpański pies znaczy ma właściciela Pana Kryżę, co z nim. Coś z tym trzeba 
zrobić. Pies śpi po klatkach. Stachowicz i kryza, te psy brudzą na klatkach. Ostatnio ugryzł kogoś. 
Stachowicza pies jest chory, ma torbiele to aż przykro patrzeć.

p. L. Topór: ten pan otrzymał dwa mandaty. Ale wiemy, jaki jest ten Pan.

p. Z. Mazurkiewicz: ja trzy miesiące temu prosiłam o zorientowanie się, aby czipować psy czy koty. 
Nawet nie będzie problemu jak zostanie taki pies oddany do schroniska.

p. L. Topór: jeżeli ktoś ma pieniądze to dba o tego zwierzaka, przecież taka osoba nie będzie w 
stanie zapłacić.

p. A. Kunkel: to nie jest takie proste zabrać komuś psa.

p. L. Topór: w Lichnówku Pani, która nie ma nóg nie opiekowała się psem. Nie miała możliwości. 
Jeżeli mówimy o osobie, która jest w pełni świadomą i zdolna do opieki nad psem to faktycznie 
możemy przeprowadzić postępowanie.

p. Z. Mazurkiewicz: my nigdy sobie z tym nie damy rady. Musimy cos zrobić, aby ludzie czuli się 
odpowiedzialni za te psy.

p. S. Osińska: jedna to palenie szmatami plastikami. Czy to jest kontrolowane? Mieszkanka 
Pordenowa mi zgłaszała, że domy, które są blisko jezdni tam jest ograniczony tonaż, budynki 
zaczynają pękać.



p. L. Topor: przekażę  ruchow i d ro g o w em u , ab y  z w ró c ili na  to  uw agę.

p. K. Szczuchniak: 14 worków styropianu, zostało wyrzucone do rowu

p. Wójt: pracownik Urzędu to skontroluje.

Ad. 7. Informacje Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami.

p. Wójt: chciałem podziękować Gminnemu Ośrodkowi Kultury i Sportu w Lichnowach i Gminnemu 
Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Lichnowach oraz państwu radnym za dzień seniora, który odbył się 
w Szymankowie. Tam było ok 90 osób taka oprawa, jaka była to naprawdę cieszy. Wydaje mi się, że 
było to miłe mam nadzieje, że ludzie to dobrze odebrali. W przyszłym roku również taki dzień 
powtórzymy. Chciałem również podziękować Panu Tadeuszowi Korzeniowskiemu za tę kukłę w 
Dąbrowie, te trzy belki słomy tak pięknie przystrojone wygląda to bardzo ciekawie. Ludzie się 
zatrzymują, pomysłodawcą serdecznie dziękuje, to świadczy o zaradności i pomysłach mieszkańców. 
Dożynki gminne robimy w sobotę 8 września. O godzinie 13 msza święta, tu mam prośbę abyśmy my, 
jako Radni byli, myślę, że rolnicy też powinni licznie uczestniczyć. Pogoda była łaskawa, plony też 
były w miarę. Jest, za co podziękować. U nas się tak przyjęło, że jak są dożynki jest msza. Proszę, aby 
radni i sołtysi uczestniczyli w tej mszy świętej. Program nie jest za bogaty, w przyszłym roku zrobimy 
dożynki powiatowe, ściągniemy jakieś osobistości. Dożynki będą skromne, ale zapraszam serdecznie. 
Wiatraki - temat, który nas bardzo interesuje. Z wiatrakami wiążemy wielkie nadzieje, jeżeli chodzi o 
finanse. 6 lat temu firma już była u nas i nic się nie dzieje, w Nowym Stawie prace już ruszyły. 
Byliśmy miesiąc temu po wstępnych uzgodnieniach z firmą czeską, były wskazane już lokalizacje. 
Niestety okazuje się, że ta firma na naszym terenie nie będzie inwestować. Zawsze w rozmowach 
uczestniczą pracownicy. Nie chcę, żeby rozmowy odbywały się w cztery oczy, jeżeli do 10 września 
nie podejmą żadnych starań to ja od 11 września będę przeciwnikiem wiatraków. Rolnicy maja 
zablokowane hipoteki. Blokuje się miejsce innym firmom. Prosiłem, aby z tymi rolnikami rozmawiać. 
Niech w końcu zadecydują gdzie będą te wiatraki, a z resztą rozwiązać umowy. Dzisiaj mam taką 
informację, że prawdopodobnie inwestor jest.

Spotkałem się z burmistrzem Szałachem i z przedstawicielami C.W.Ż odnośnie bajpasu. Burmistrz 
twierdzi, że zrobi swój odcinek. Obawiałem się, że jeśli my zrobimy to obejście do Nowego Stawu i 
tak zostanie. Burmistrz zapewnia, że on to zrobi, my w tym roku chcemy ruszyć z inwestycją. Mam 
nadzieje, że uda nam się pozyskać jakieś pieniądze z Agencji Nieruchomości Rolnych, obojętnie ile, 
ale zawsze będzie to jakieś wsparcie. Być może trzeba będzie to zrobić na dwa etapy, ale na pewno 
nie spocznę i będę szukał wszelkich możliwości dofinansowania tego bajpasu.

Przyjęliśmy kolejne cztery osoby w ramach robót publicznych. Co, do jakości ich pracy ja się nie chcę 
wypowiadać, ale nie jest tak jak być powinno. Głęboko się zastanawiam, co robić w przyszłym roku. 
Ludzie mówią, dlaczego pracują ci sami, ale te osoby są sprawdzone i chcą pracować. Ludzie nie



szanują pracy. Zapraszam państwa bardzo serdecznie na obchody dnia 1 września. Droga, o ile wiem 
jest zrobiona. PKPjest otwarte na rozmowy, chcą naprawić drogę po zakończeniu inwestycji.

Odbyła się kontrola Urzędu Marszałkowskiego w świetlicy wiejskiej w Pordenowie dot. Sposobu jej 
wykorzystania. Jak Państwo wi3ecie wyraziłem zgodę na czasowe zamieszkanie w niej przez Państwa 
Szostek, którzy stracili dom w wyniku pożaru. Otrzymamy wyniki kontroli, obawiam się, że mogą być 
konsekwencje finansowe. Oczywiście będziemy pisać wyjaśnienia, bo przecież sytuacja była 
wyjątkowa. Kontrola ta odbyła się w wyniku donosu i to jest bardzo przykre.

p. I. Zbrzeźna: a kto to napisał?

p. Wójt: tego nam nie ujawnią. Ja myślę, że to jest kwestia czasu i wyjdzie, kto napisał to pismo. 
Jeżeli taki wypadek zdarzyłby się ponownie to nie zawahałbym się pomoc jeszcze raz. Tym bardziej 
pamiętacie, że było tak głośno o tej sprawie były pytania, co gmina zrobi, w jaki sposób pomoże. 
Myślę, że media się dowiedzą o tym donosie, i znowu ta sprawa zostanie rozdmuchana.

p. Z. Rybicki: w sprawie tego Pordenowa to ja uważam, że Pan Wójt podjął najlepsza decyzje. 
Powoli Czuć w powietrzu grę polityczną, ten donos uderzy w gminę. Nikt na ludzkiej krzywdzie się 
nie dorobił, nie rozumiem takiego zachowania.

p. Wójt: chodzi o boisko, które jest budowane przy Zespole Szkół w Lisewie Malborskim. W dniu 
jutrzejszym powinien nastąpić odbiór boiska. Dlatego odstąpiliśmy od umowy z tym Panem. Na dzień 
dzisiejszy mamy informację z banku i od wykonawców, że wycofują się. Przedwczoraj udało się 
sprzedać nasz autobus za kwotę 87 777 zł. Te pieniążki, które są za autobus chciałbym zainwestować 
w nowego busa. W ciągu 7 dni pieniądze mają wpłynąć na konto i wtedy będziemy myśleć.

Ad. 8. Interpelacje i zapytania radnych.

B. Graban: chciałbym, aby ruszyć ten problem odejścia do peronu w Lisewie Malborskim.

p. Z. Mazurkiewicz: chodzi o remont kotłowni w Borętach. Tam nic się nie dzieje, a zima coraz 
bliżej.

p. S. Osińska: chodzi o drzewo na przystanku koło szkoły. Trzeba wyciąć jedno drzewo i będzie 
lepsze dojście. Wystąpimy z pismem, ale to jest zadanie powiatu, także my nawet, jeśli chcemy to nic 
nie zrobimy.



p. A. Grunau: ja myślę odnośnie mostu, aby przekazywać jeden % podatku czy jakieś konto sms- 
owe.

p. Wójt: na dokumentacje pieniądze są, potem, gdy będzie już potrzeba pieniędzy na remont 
będziemy mogli myśleć, jakie akcje organizować w sprawie mostu.

p. A. Kunkel; można wystosować pismo do Starostwa w Tczewie, że jest taka inicjatywa 
mieszkańców, i jak by oni to widzieli.

p. M. Smagała: czy wiadomo cos o świetlicy w Lichnówkach Drugich?

p. Wójt: cały czas czekamy, zbieramy dokumentacje, ok 400 tys. zł remont. Dokumenty są złożone 
myślę ze lada dzień cos będzie więcej wiadomo. Myślę, że do końca roku umowa będzie podpisana, 
na wiosnę może będzie zrobione.

M. Smagała: droga gminna w Lichnówku wsi, tam są zabrane kamienie, tam jest tylko piasek, tam 
jak wjedzie samochód droga się zapada

p. Wójt: firma Sombud ma to wykonać. Jak będzie podłączona przepompownia to maja te tereny 
uporządkować.

p. M. Smagała: na Lichnówku wsi jest zasypywana droga pomiędzy brukiem a asfaltem. To się cały 
czas zapada, Pan Niewczas o tym wie.

Ad. 9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych były udzielane na bieżąco.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy udzielił głosu Pani Annie Grunau 
Przewodniczącej Wspólnego Posiedzenia Komisji Stałych Rady Gminy Lichnowy. która przedstawiła, 
iż na ostatnich obradach Komisji projekty uchwał zostały zaopiniowane pozytywnie, poza projektem 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie diet i zwrotu kosztów podróży dla osób wchodzących w skład 
rady Gminy Lichnowy oraz Sołtysów.



Ad. 10. Ocena funkcjonowania lokalnego transportu zbiorowego na terenie gminy w 2011r. oraz 
zaspokajanie potrzeb w 2012r.

Pytań i uwag nie zgłoszono.

Radni przyjęli jednogłośnie ocenę funkcjonowania lokalnego transportu zbiorowego na terenie gminy 
w 201 lr. oraz zaspokajanie potrzeb w 2012r. Ocenę stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.

Ad. 11. Informacja o stopniu wykorzystania obiektów, terenów rekreacyjnych i urządzeń 
sportowych na terenie gminy w 2012r.

Pytań i uwag nie zgłoszono.

Radni przyjęli jednogłośnie Informację o stopniu wykorzystania obiektów, terenów rekreacyjnych i 
urządzeń sportowych na terenie gminy w 2012r. Informacja stanowi załącznik nr 5 do niniejszego 
protokołu.

Ad. 12. Ocena przygotowania szkół do nowego roku szkolnego 2012/2013 -  referuje 
Przewodnicząca Komisji Społeczno Socjalnej, Zofia Mazurkiewicz.

p. Z. Mazurkiewicz: jest sporządzony protokół z naszego posiedzenia. Tak w skrócie opowiem 
państwu, jakie odnieśliśmy wrażenie. Dyrektorzy są ogólnie zadowoleni, szkolą w Lisewie 
Malborskim wygląda bardzo pięknie. W Szymankowie jest również bardzo pięknie. W lichnowach 
największa bolączka jest instalacja, która jest w fatalnym stanie. W protokole są podane szczegóły, 
jeżeli chodzi o kadrę to jest ona zgodnie z kwalifikacjami i potrzebami. Była kwestia przedszkola. W 
Lisewie Malborskim. Na tym strychu jest rewelacja. To jest ogromna powierzchnia. Tam i tak trzeba 
będzie wymienić dach, bo to jest dach eternitowy. To można by było przeznaczyć na osobne 
pomieszczenia, wejście można zrobić z zewnątrz, wtedy byłaby szansa, aby te pomieszczenia na dole 
zaadoptować pod przedszkole. W Lisewie malborskim powinien był również ogrodzony cały budynek, 
monitoring w stronę boiska oraz wymiana kamer, które już są założone. W Szymankowie jest taka 
sytuacja, że tam w tym starym budynku jest gabinet pielęgniarki kuchnia oraz biblioteka. Pani 
dyrektor nie wie, jakie to maja być oszczędności.

p. A. Kunkel: to nie jest tak, że to były nasze pomysły, kwestia sporna była kwestia wyżywienia, czy 
zostawiamy kuchnię czy robimy katering. Miał być zlikwidowany etat kucharki, oraz pomocy. Tam 
był tez problem, że ta Pani, która pracowała w kuchni, bo brakowało jej trochę do wcześniejszej 
emerytury. Katering dużo kosztuje, dlatego zostawiliśmy etat kucharki i kuchnię. Tu też jest jeszcze 
kwestia stowarzyszenia. Biblioteka jest wyremontowana ze środków unijnych, pielęgniarka też musi 
zostać.

p. Wójt: Ja takie spotkanie ze stowarzyszeniem zaaranżuję i będę czekał na jakieś konkretne 
propozycje, co do dalszego losu tych pomieszczeń. Chciałbym się tez odnieść do kwestii jak 
wyglądają szkoły. W Lisewie wymiana pieca, koszt był duży, ale dzięki temu zaoszczędzono ponad 30 
tys. zł. za te oszczędności w Lisewie Malborskim pomalowano klasy z rezerwy subwencji wykonano 
remonty korytarzy, to samo w Lichnowach z rezerwy wykonano remont elewacji. Spróbuję się spotkać 
z Panem Wojewodą, aby prosić o środki na elewację w Lisewie Malborskim oraz instalację



elektryczną w Lichnowach. Jeżeli w Lisewie ocieplimy ten budynek to oszczędności będzie 60 tys. 
Wiadomo, że to są duże pieniądze, ale w Lisewie Malborskim koszt ok. 250 tys. a w Lichnowach ok 
150 tys. zł. Nadzieja jest w wojewodzie, który będzie tworzył swój budżet teraz i mam nadzieje ze 
wpisze to zadanie i wystąpi do ministra finansów z rezerwy celowej. Ale to jest długa droga, gdyby 
udało się pozyskać, chociaż 5 % to warto w te szkoły inwestować.

Obrady sesji rady gminy Lichnowy opuściła radna pani Katarzyna Malicka.

Co do przedszkola poprosiłem panią Stachowiak o rozeznanie w sprawie możliwości źródeł 
dofinasowania. Kiedyś rozmawiałem z Panem Jezierskim i mówił, że to przedszkole w Lisewie 
Malborskim miało mieć jeszcze jedno skrzydło. Nie wiem czy dzisiaj opłaca się adaptacja poddasza, 
wymiana dachu itp. nie wiem czy koszt nie będzie wyższy niż dostawienie nowego skrzydła. Trzeba 
się zastanowić czy to nie będzie 10 czy 15 dzieci i znowu będzie problem, bo lepiej żeby zrobić cos 
dla 30 dzieci. Pani Stachowiak ma szukać czy na remont pomieszczenia pod przedszkole jest 
możliwość pozyskania jakiś środków. Bez wsparcia z zewnątrz nie wiem czy my to udźwigniemy. Być 
może jakąś furtka się znajdzie. Aby były środki to nic nie stoi na przeszkodzie, aby zrobić dwa punkty. 
Musimy zdawać sobie sprawę z tego, że na 15 miejsc chętnych będzie 50 osób, kto podejmie się 
wybierać te dzieci. Dzisiaj dla mnie priorytetem są szkoły, które są w stanie opłakanym.

p. Z. Mazurkieiwcz: szkoła w Lisewie Malborskim ma układ z firma EATON z Tczewa, otrzymali 7 
tys. dolarów to się chwali ze oni działają, aby pozyskiwać jakiś darczyńców. Sekretariat i gabinet 
Dyrektora w Szymankow ie jest w stanie opłakanym. To trzeba tez zrobić. Ponadto w Szymankowie 
trzeba wynieść świetlicę ze szkoły.

p. K. Romanowska: prezes naszego nowego stowarzyszenia jest w Kanadzie, wróci przed 15 
września. Wtedy możemy umówić spotkanie.

p. Wójt: na festynie w Szymankowie dwie Panie podeszły do mnie i mówią, że we wsi nie ma 
świetlicy. Spotkamy się, porozmawiamy, dojdziemy do jakiegoś porozumienia. Zorganizuje również 
spotkanie z dyrektorami zaraz po rozpoczęciu roku szkolnego się spytamy i będziemy rozmawiać jak 
widzimy nowy rok szkolny.

p. Z. Rybicki: myśl, że jeśli chodzi o przedszkole dobrym rozwiązaniem byłoby otworzenie dwóch 
punktów przedszkolnych.

p. A. Kunkel: to nie będzie przedszkole a punkt przedszkolny. Także tu nie będzie 60 dzieci a np. 15 i 
nie wiem, jakie kryteria będą musiały być podane, aby wybrać dzieci. Także to nie będzie struktura 
prawdziwego przedszkola. To trzeba z każdej strony przemyśleć.



p. Z. Mazurkiewicz: a co  z ty m  p u n k tem  w  L ise w ie  M a lb o rsk im ?

p. A. Kunkei: to miał być żłobek, a tam nie były spełnione wymogi dotyczące lokalu. Rozporządzenie 
o żłobkach tez mówi o warunkach technicznych, tam nie było pomieszczenia do leżakowania dla 
dzieci. Musi być odrębne pomieszczenie na leżakowanie. Takie punktu muszą spełniać wszelkie 
wymagania. My, jako gmina dotujemy je, ale mamy również obowiązek kontroli i nadzoru.

Radni przyjęli jednogłośnie Ocenę przygotowania szkół do nowego roku szkolnego 2012/2013.
Ocena stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.

Ad. 13. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie diet i zwrotu kosztów podróży dla 
osób wchodzących w skład rady Gminy Lichnowy oraz Sołtysów.

p. S. Osińska: nie ma tylu radnych może to przełożyć.

p. T. Korzeniowski: nie widzę zasadności.

p. Z. Rybicki: nie widzę wniosku o glosowanie imienne, dlatego uważam, że głosujemy zwyczajnie.

Za: 3 Przeciw: 6

Radni odrzucili przy 6 głosach przeciw oraz 3 za, Uchwałę Nr XXVII/197/12 Rady Gminy Lichnowy 
zmieniającej uchwałę w sprawie diet i zwrotu kosztów podróży dla osób wchodzących w skład rady 
Gminy Lichnowy oraz Sołtysów. Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu.

Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w 2012r. przez Gminę 
Lichnowy dla Powiatu Małborskiego.

Pytań i uwag nie zgłoszono.

Radni przyjęli jednogłośnie Uchwałę Nr XXVII/197/12 Rady Gminy Lichnowy w sprawie udzielenia 
pomocy finansowej w 2012r. przez Gminę Lichnowy dla Powiatu Małborskiego. Uchwała stanowi 
załącznik nr 8 do niniejszego protokołu.

Ad. 15. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w roku budżetowym 2013- 
2014 przez Gminę Lichnowy dla Powiatu Tczewskiego.

Pytań i uwag nie zgłoszono.

Radni przyjęli jednogłośnie Uchwałę Nr XXVII/198/12 Rady Gminy Lichnowy w sprawie udzielenia 
pomocy finansowej w roku budżetowym 2013-2014 przez Gminę Lichnowy dla Powiatu 
Tczewskiego. Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu.



Ad. 16. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2012r.

Pytań i uwag nie zgłoszono.

Radni przyjęli jednogłośnie Uchwałę Nr XXVII/] 99/12 Rady Gminy Lichnowy w sprawie zmian 
budżetu gminy na 2012r. Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu.

Ad. 17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy 
finansowej na łata 2012-2026.

Pytań i uwag nie zgłoszono.

p. H. Stoduś: tam są takie kosmetyczne zmiany, tam jest inna nazwa tej pomocy finansowej dla 
Tczewa.

Radni przyjęli jednogłośnie Uchwałę Nr XXVII/200/12 Rady Gminy Lichnowy zmieniającej uchwałę 
w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej na lata 2012-2026. Uchwała stanowi załącznik 
nr 11 do niniejszego protokołu.

Ad. 18. Wolne wnioski.

p. J. M aciuński: prosiłbym o załatwienie sprawy tych dwóch psów w Lisewie Malborskim.

p. A. K unkel: pow iem  Pani Janowicz, aby zajęła się tym problemem. Kierownik Posterunku też 
obiecał załatwienie tej sprawy.

p. S. O sińska: ja się chciałam zapytać o dojazd do Szymankowa na obchody dnia 1 września. Czy cos 
jest przewidziane?

p. A. K unkel: pan Leszek obsługuje GOKiS, także raczej nie będzie żadnego dowozu. Może dopytać 
GOKiS jak one terminowo mają rozplanowane. Także przy okazji może będzie możliwość przejazdu z 
kierowcą busa.

p. J. M aciuński: proszę okosić nasze gminne rowy.

p. Wójt: w tym roku jest ciągniczek, który robi duża robotę, ludzi jest dużo. Nie wiem, co w tym roku.



p. Z. Mazurkiewicz: m y ja k o ś  p o tra fim y  się  d o g a d a ć , m am y  c z y sto , k o s im y  sam i.

Ad. 19. Zamknięcie posiedzenia.

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy zamknął 
posiedzenie XXVII sesji zwyczajnej Rady Gminy Lichnowy dnia 30 sierpnia 2012r.

Protokołowała: Przewodniczący

Rady Gipiny^

Zbigniew RybickiSandra Choszcz


